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ادامهازصفحه2
برایرسیدنبهکفغنیسازیکههمان190هزارسواست،

چقدرزماننیازاست؟
در حال حاضر بنای ما این اس��ت که زیرساخت های لازم را 
فراهم کنیم. 3 یا 4 کار اصلی است که تقریبا انجام شده است. 
به عنوان مثال در چند سال گذشته یکی از اقدامات انجام شده، 
تامین سیستم برق بود. در مجموعه ای با تجهیزات اینچنینی 
که هزاران ماش��ین کار می کنند، تداوم جریان برق مهم ترین 
موضوع اس��ت. نمی توان گفت در روز اگر یک ساعت هم برق 
قطع شد، مشکلی نیست؛ قطعی برق تحت هیچ شرایطی نباید 
اتفاق بیفتد. هدف ما تامین برق برای یک میلیون سو بود که در 

حال حاضر انجام شده است. 
فرض را بر این بگذاریم که ظرفیت نطنز 48 هزار ماش��ین 
است. با ماش��ین های قدیمی که هر کدام یک سو غنی سازی 
می کنن��د، می توان نزدیک به 50 هزار س��و غنی س��ازی کرد 
ولی وقتی از یک میلیون س��و می گوییم یعن��ی 20 برابر این. 
ماشینIR6، 10 برابر و IR8 هم 20 برابر ماشین های قدیمی 

غنی سازی می کند.
برای غنی سازی 190 هزار سو، نیاز به زیرساخت هایی است؛ 
برق، موادی همچون الیاف کربن و UF6 که در س��انتریفیوژ 
تزریق می ش��ود، نیاز داریم. ما ب��ه آژانس اعلام کردیم این کار 
را می کنی��م. آنچه می ماند این اس��ت که ما س��انتریفیوژهای 
جدید را بس��ازیم. حدود 10 هزار س��انتریفیوژ قدیمی در انبار 
آماده اس��ت تا در کنار 6 هزار س��انتریفیوژی که 60-50 عدد 
آن در ح��ال چرخش اس��ت، بچرخد. در ح��ال حاضر 6 هزار 
ماشین می چرخد ولی در نهایت وقتی به تعداد زیاد ماشین های 
پیشرفته داشته باشیم، باید با ماشین های قدیمی تعویض شان 
کنیم. در حال حاضر 2 ماش��ین پیشرفته IR2m و IR4 نیاز 
به تست های بیش��تر از این ندارند و آماده تولید انبوه هستند. 
ما به سرعت، حداقل روزی 60 عدد از این ماشین ها می توانیم 
 IR4 توانایی غنی سازی 4 سو و ماشین IR2m بسازیم. ماشین
توانایی غنی سازی 5 س��و دارد. اگر ما روزی 60 ماشین 5 سو 
بسازیم، ظرفیت روزانه 300 سو غنی سازی خواهیم داشت. این 
رقم ماهانه حدود 9 هزار س��و و سالانه 118 هزار سو می شود. 
کمتر از یک س��ال و نیم ما می توانیم به 190 هزار سو برسیم.  
یعنی همزمان که ماشین تولید و نصب می شود، تولید هم انجام 
می شود. الان ما 6 هزار ماشین داریم که این ماشین ها ظرف 20 

روز 7 هزار ماشین می شود. 
یعنیباحسابتولیدماش�ینهایپیشرفتهیکسالونیم

دیگربه190هزارسوغنیسازیمیرسیم؟
قبلا پیش بینی کرده بودیم که بعد از یک سال و نیم حدود 
150 هزار سو غنی سازی کنیم؛ یعنی سالانه 100 هزار سو. ما 
ماش��ین IR6 هم داریم. این ماشین که تست های خوبی روی 
آن انجام شده و جواب هم داده، می تواند 10 سو غنی سازی کند. 
اگر این ماشین ها را وارد چرخه غنی سازی کنیم، این زمان نصف 
می ش��ود. ما فرض را بر این گذاش��تیم که تمام تست های این 
ماشین را انجام دهیم. این شبیه اتومبیلی است که راه می رود 
ولی امتحان نشده که در پیچ تند چگونه حرکت می کند یا در 
برف و یخ ترمزش چگونه عمل می کند. شما یک وقت می گویید 

برای من مهم این است که می خواهم سو 
را بالا بب��رم و اینها را نصب می کنم و در 
مس��یر کار کردن، ایرادشان را می گیرم؛ 
این ش��یوه یک مقدار خس��ارت مالی به 
دنب��ال دارد. اگر هزینه های مالی را کنار 
بگذاریم، ظرفیت ما خیلی بیشتر از این 

است.
چندهزارسانتریفیوژبرای190هزارسو

غنیسازینیازداریم؟
اگر بخواهیم از ماشین  IR6 استفاده 

کنیم که توانایی غنی سازی 10 سو را دارد، عدد 190 هزار سو 
را  تقسیم بر 10 می کنیم و نشان می دهد که 19 هزار ماشین 
نیاز است. اگر از ماش��ین های دیگر )IR4 و IR2m( استفاده 
کنیم تعداد آن حدود 2 برابر می ش��ود، البته ظرفیت نطنز 48 

هزار ماشین است.
48هزاردستگاهیکهمیتوانددرنطنزنصبشودفعلاهمان

IR4است؟
IR4  ی��ا IR2m یا IR6 ؛ هر ماش��ینی غی��ر از IR8. اگر 
بخواهیم ماش��ین IR8 را در سالنی که سقفش ساخته نشده 
بگذاریم، می توانیم طوری س��الن را درس��ت کنی��م که از این 

ماشین هم استفاده شود. 
مشکلنصبIR8همانکوتاهیسقفهاست؟

در جاهایی که ماشین نصب است، نمی توانیم این ماشین ها 
را بگذاریم ولی جایی که ماش��ین نصب نش��ده و زیرساختش 
درست نشده، می توانیم زیرساخت را پایین تر درست کنیم که 

مشکل ارتفاع حل شود.
ماش�ین از غنیس�ازی ب�رای اگ�ر 
IR8اس�تفادهکنیم،چق�درزمانبرای

غنیسازی190هزارسونیازاست؟
بای��د آن بخش��ی را ک��ه س��الن و 
زیرساخت های سالن ساخته نشده اصلاح 

کرد که این مساله زمان می برد.
مشخصاستچقدرزمانمیبرد؟

محاسبه شده ولی عددهای ریز است 
و م��ا ج��داول آن را داریم ولی نمی آییم 
رویIR8  برنامه ری��زی کنیم، چون باید 

حتما تس��ت هایش انجام شود. اگر چه گاز به آن تزریق شده و 
ماشین خیلی خوبی است ولی باید خیلی کارهای دیگر انجام 
شود. ماشین IR6 جلوتر است و ما می توانیم روی آن با ریسکی 
که کمی کرش )crash( دارد، کار را انجام دهیم و بتدریج آن 
را بهب��ود بدهیم ولی برای به کار گیری IR8 کمی زود اس��ت. 
بر این اس��اس حدودا یک سال طول می کشد که به 190 هزار 

سو برسیم.
یکسالباکدامماشین؟

ببینی��د! ما اگ��ر بخواهیم ظرفی��ت را بالا ببری��م اینطور 
نیس��ت ک��ه فقط منتظ��ر IR6 باش��یم. همین ماش��ینی را 
ه��م ک��ه الان دارد کار می کن��د اس��تفاده می کنی��م. مث��لا 
 ف��رض کنید ه��زار ت��ا IR4 داریم؛ اینها را نص��ب می کنیم و 
همین طور ماشین جدید می آوریم و جای خالی می گذاریم. ما 
نمی آییم ماشینی را که کار می کند از چرخه تولید خارج کنیم 

در حالی که ماشین جدیدی نداریم. زمانی ماشین های در حال 
چرخش  را خارج می کنیم که ماشین جدید تولید شود. 

طرفغربیتماممطالبدربارهموادمارامیداند؟
آنه��ا می دانند ولی در داخل ما توقع را بالا بردیم. در داخل 
طوری برخورد کردیم که گویی همه چیز آماده اس��ت و فقط 
مش��کل تصمیم اس��ت. فکر می کنی��م 3 تا آدم در س��ازمان 
نشسته اند که انقلابی نیستند و اگر 4 تا آدم جهادی بگذاریم، 
مشکل حل است. اینطور نیست و مشکل حل نمی شود. ما باید 

این مساله را حل کنیم. 
من 5 سال است اینجا هستم و این 5 ساله شاید در صدها 
جلس��ه فنی بوده ام. من هم اگر بیرون بودم، می گفتم که چرا 
زودتر اقدام نمی کنید؟ بعضی ها از رهبری هم جلوتر می روند. 
حتی جمله »فعلا در چارچوب برجام« را درک نمی کنند. بعد 
از فرمایش رهبر انقلاب در 14 خرداد، به یک جلس��ه ای رفتم، 
گفتند برجام مرده اس��ت. گفت��م حداقل به فرمایش آقا توجه 
کنید. آقا می فرمایند فعلا در چارچوب برجام. هر موقع بگویند 

بگذارید کنار، کنار می گذاریم.
مطمئن باش��ید نظرات رهبری مو به 
مو اجرا می ش��ود. توانایی سازمان خوب 
اس��ت. ما در بحث س��وخت، توافقی را با 
روس ها داشتیم. قبلا این را گفتم. نقشه 
راهی داریم و جلو می رویم. الان 2 س��ال 
گذشته و ان شاءالله 8 سال دیگر خودمان 
سازنده سوخت نیروگاهی هم می شویم. 
همین الان در این 2 سال اگر 12 مشکل 
داش��تیم، 4 ت��ای آن را ح��ل کردیم. در 
همین 2 س��ال ه��م کلی جل��و رفتیم، 
بنابراین مهم اس��ت که به جای شعار دادن، عملی مشکلات را 

حل کنیم. 
ظرفیت 190 هزار سو موجود است و اینکه بخواهیم شروع 
به تولید کنیم، نیازمند یک تصمیم هستیم که این تصمیم را 
س��ازمان انرژی اتمی نمی گیرد. مس��ؤولان ارشد، مثل شورای 
عالی امنیت ملی و هیات نظارت بر برجام تصمیم می گیرند و به 

ما ابلاغ می کنند یا رهبر انقلاب ابلاغ می کنند و ما اجرا کنیم.
اینش�رایطتازمانیپایداراس�تکهمادرچارچوببرجام
گامبرمیداری�م.یک�یازپیشفرضه�افعالی�تهس�تهای
بدونبرجاماس�ت.آقایصالحیهماخی�راًدردیداردبیرکل
س�ازمانمللطوریصحبتکردندکهگوییخ�روجایراناز
برج�اممحتملاس�ت.درصورتیکهنتوانیمبرج�امرابااروپا
ادام�هبدهی�م،چقدرزمانطولخواهدکش�یدک�هدقیقابه
ش�رایطقبلازبرج�امبازگردی�م.منظورمرس�یدنبهوضع
پی�شازبرج�امدرنطن�ز،ف�ردوواراکاس�ت.ش�ماوآقای
صالح�یازبازگش�تدر2ت�ا4روزس�خنگفتی�د.واقعادر
4روزمیشودبهشرایطقبلبازگشت؟

غنی س��ازی 20 درصد م��ا در یکی از 
بال های فردو انجام می ش��د. ما یک بال 
را حفظ کردیم. فردو 2 بال دارد. بخشی 
از تاسیسات بال دیگر جمع آوری شد ولی 
در بال دیگر ماشین ها حفظ شده و حدود 
1044 دستگاه در حال چرخش است. در 
فردو 2400 سانتریفیوژ نصب شده تولید 
20 درصد می کرد؛ کل ماش��ین های ما 
6 هزار دس��تگاه است که بیش از 5 هزار 
دستگاه غنی سازی می کند. چرخش بدون تولید خودش معنا 
دارد. مانند ماشین آتش نشانی که راننده پشت ماشین است و 
ماشین روشن است که تا گفتند حرکت کند. یعنی دستگاه به 
اتاق فرمان وصل اس��ت و فقط مواد می خواهد. اینکه گفتیم 2 
تا 4 روز ش��روع تولید 20 درصد است، کافی است یک مخزن 

مواد بیاوریم و به آنها وصل کنیم تا تولید 20 درصد آغاز شود.
اینتوضیحش�مادربارهغنیسازیاست؛دراراکچهمقدار

بازگشتبهوضعسابقزمانمیبرد؟
در بازگشت به حالت قبلی در اراک؛ بر خلاف آن چیزی که 
گفتند، قلب رآکتور با بتن پر نشد و ما خبرنگاران را بردیم و آنجا 
را دیدند. این ادعا سیاسی بود. این رآکتور مخزنی دارد که در آن 
سوراخ هایی وجود دارد که جای سوخت است و در آن سیمان 
ریخته شده است. به دلیل اینکه نقشه ها را داریم و یک بار این 
کار را کردیم، ساخت این یک سال زمان خواهد برد، چون بقیه 

اجزا سالم است.
یعنیاگربخواهیماراکرابهوضعسابقبازگردانیم،یکسال

زمانمیبرد؟
بله! حداکثر را می گویم. ممکن است از طریق دیگر حتی تا 

6 ماه هم بشود.
ما فرض را بر این بگذاریم که بخواهیم این را بسازیم. ما نیاز 
به طراحی نداریم، زیرا نقشه داریم. به پیمانکار هم گفتیم آماده 
باش��د که اگر گفتیم، کار آغاز شود. با این محاسبات یک سال 

طول می کشد.
برخیمیگفتند3تا5سالطولمیکشد؛میگفتندرآکتور
تنظیماتیداردکهخیلیحساسودقیقاستونمیتوانفورا

بازگردانیآنانجامشود.
ببینید! 3 تا 5 س��ال نیست. این مخزن رفته داخل سوراخ 
و جای این قرار می گیرد. اینکه جایش درس��ت است یا نیست 
همان تجهیزاتی را که گفتم می خواهد. آن میله هایی که سوخت 
را برمی دارد. اینها را با دس��ت نمی شود جابه جا کرد. میله های 
سوخت در رآکتور مثل سیخ کباب است که برای اینکه خوب 
پخته شود باید جای شان را عوض کنید. باید دستگاهی این را 
بردارد و از این س��وراخ بگذارد در جای دیگر. این را با دس��ت 
نمی ش��ود انجام داد و وسیله می خواهد. هر نیروگاه و رآکتوری 
پس از اتمام و قبل از راه اندازی 4 رقم تست نیاز دارد که ممکن 

است 2 سال طول بکشد.
دربحثانباش�تموادقبلازبرجامچقدرموادغنیش�ده
داش�تیموالانچقدرداریم؟اگربخواهی�مبازگردیمبهوضع

سابقچقدرطولمیکشد؟
ما حدود 11 تن مواد داش��تیم. فرض کنید مثلا یک پلیور 
بافته ش��ده با کاموا داریم؛ حالا بخواهیم این را باز کنیم که ما 
این کار را کردیم و فرستادیم بیرون و گفتیم معادل این به ما 
م��وادش را بدهید. مواد آن حدود 80 تن ش��د؛ یعنی حدود 7 
برابر. ما جای مواد و کاری که روی مواد کردیم، مواد غنی سازی 
دریافت کردیم. ما جمعا حدود 400 تن اورانیوم آوردیم. الان از 
نظر مواد وضع مان از قبل خیلی بهتر است یعنی اگر قبلا 77 تن 
بوده، الان 400 تن مواد داریم و می توانیم 5 برابر س��ابق تولید 

کنیم ولی فقط نیازمند زمان هستیم.
چقدرزمان؟یعنیبرایاینکهبازگردیمبهقبلبرجام،چقدر

زمانلازمداریم؟
ما یک محاسبه کردیم اگر ماشین های پیشرفته را بگذاریم 

حدود 2 سال زمان می برد. 
ماشینهایپیشرفتهIR6؟

نه! با ماش��ین های فعلی و ماشین هایی که رفته رفته نصب 
می شود، حدود 2 سال زمان می برد. 

درواقع2س�الزماننیازداریمکه10تناورانیومغنیشده
3/5درص�دو400کیلواورانیومغنیش�ده20درصدراجمع

کنیم؟
بله! مجموعا 2 س��ال زمان نیاز داریم. آن 400 کیلوی 20 
درصد هم معادل 2/5 تن 3/5 درصد است. یک مطلبی را صریح 
بگویم؛ من 63 س��ال دارم، مگر چق��در می خواهم عمر کنم؟ 
ف��ردای قیامت را هم می خواهم ببین��م؛ این چیزی که مطرح 
کردند که همه چیز دادیم و هیچ چیز نگرفتیم خیلی بی انصافی 
است. حالا اگر می خواهند حرف سیاسی بزنند اشکالی ندارد اما 

واقعا خودشان این حرف ها باورشان نشود. 
همیننکتهایکهشمادربارهصحبتهایرهبریگفتیدکه
براینگاهبهبیروناس�توبرخیانتقاداتیکهازداخلدارید
خب!درمقابل،همینموضوعمتوجهدوستاندولتیهمهست.
مثلاًچقدرازظرفیتمنتقداندرمقابلدش�مناستفادهشد؟

خب!تقریباهیچودرمقابلبهآنهاتوهینهممیشد.
اینها بدیهیات سیاست اس��ت؛ مثل اینکه به یک پزشکی 
بگوییم که وقتی می خواهی عمل کنی قبل از عمل باید دستت 
را بشویی؛ خب! یک دیپلمات هم اینها را یاد گرفته است. 3 عالم 
را نباید با هم اشتباه گرفت؛ رفاقت، تجارت و سیاست. در عالم 
رفاقت روش بر اس��اس محبت و اعتماد است، در عالم تجارت 
کالا ثروت اس��ت و باید اعتماد کنار برود و در عالم سیاس��ت 
هم کالا قدرت اس��ت. کالای قدرت خیلی متنوع است. اگر به 
کسی گفتی در عالم سیاست اعتماد نکن انگار طرف مقابل را 
احمق فرض کردی، چون اعتماد نکردن جزو بدیهیات اس��ت؛ 
یک دیپلمات اینها را یاد گرفته است. پس این طبیعی است که 

باید از دیدگاه های انتقادی استفاده کرد. 

صحبتهایش�مادرس�تاماحقیقتاًهمی�نموضوعاتکه
میگوییدسادهاستازطرفبرخیدوستاندولتیرعایتنشد
تاحدیکهمنتقدانراهمنواباصهیونیس�تهاعنوانکردند.
خب!باچنینحرفیش�ماعملاًطرفمقاب�لراازدایرهخارج

میکنید.
باید حتما نظر منتقدان را قبول کرد اما در مقابل نیز منتقدان 
باید اطلاعات دقیق داشته باشند. بعضی مواقع در برخی جلسات 
حرف هایی را از برخی افراد نخبه می شنوم که واقعا تعجب آور 
است. مثلا طرف 30 سال تجربه دارد و جایگاهی پیدا کرده اما 
حرف های عجیبی می زند. خب! مردم هم ممکن است استناد 
کنند و فکر کنند این حرف ها حساب شده است. ما نسبت به 

حرف هایی که می زنیم شرعا مسؤولیت داریم.
بهبحثفنیبازگردیم؛دربارهنامهرئیسجمهوربهس�ازمان
انرژیاتمیکهمورداش�ارهرهبرانقلابنیزقرارگرفت،آنطور
کهگفتیداینبادس�تور2س�الپیشکهدربارهپیشرانهای
هس�تهایدادندمتفاوتاست؛دربارهدس�تورجدید،زمانو

محتوایآنتوضیحاتیبفرمایید.
بله! ببینید ما پیشنهادهایی را خطاب 
به رئیس جمهور مطرح کردیم و گفتیم با 
توجه به ابهامات عملکرد طرف مقابل، ما 
برخی اقداماتی را که باید سال های دیگر 
انجام دهیم اما مغایرتی نیز با برجام ندارد، 
الان انجام دهیم و ب��دون نامه به آژانس 
هم نمی توانستیم این کارها را انجام دهیم. 
خب! رئیس جمهور هم دستور دادند این 

کارها انجام شود.
اینپیش�نهادبعدازخ�روجآمریکااز

برجاممطرحشد؟
بله! بلافاصله بعد از خروج آمریکا پیشنهادات را مطرح کردیم. 

گزارشنامهراخدمترهبریهمارسالکردهبودید؟
بله! همین طور است؛ ایشان در فرمایشات شان هم فرمودند 

همانطور که رئیس جمهور محترم گفتند موارد را انجام دهید. 
دربارهمفاددستوررئیسجمهورهمتوضیحاتیبفرمایید.

حالا ما بخشی را اجرا کردیم و به موقعش بقیه موارد را هم 
مطرح می کنیم.

آنبخشکهقابلرسانهایشدنهسترابفرمایید.
3 مورد را مطرح کردیم؛ یکی بحث مربوط به UF6 است، 
یکی UF4 و دیگری هم س��الن های مونتاژ که مورد اشاره قرار 

گرفت. 
سالنهایمونتاژراکهگفتیدازچندسالقبلشروعکردید؛

چطوربهدستورچندروزپیشرئیسجمهوربازمیگردد؟
بله! از چند سال قبل بوده اما هیچوقت این را علنی نکرده 

بودیم.
یعنیدستوررئیسجمهوردربارهعلنی

کردنآنبود؟
ن��ه! فقط مربوط به علنی کردن نبود. 
ببینید! ما 4-3 س��ال داشتیم روی این 
سالن کار می کردیم و البته کار خلافی هم 
نمی کردیم اما وقتی می خواهیم این اجزا 
را کنار هم بچینیم نیاز به دس��تور است. 
مثل اینکه ش��ما اس��لحه ات را گذاشتی 
کنار و قرار است تیراندازی نکنی اما یکهو 
شروع می کنی به روغنکاری اسلحه، خب! 

طبیعی است که طرف مقابل می گوید حتما یک اتفاق جدیدی 
در حال وقوع است. 

دربارهپیش�رانهاهمتوضیحاتیبفرمایید؛اینکهدستور2
سالپیشرئیسجمهوربهکجارسیدهوتاچهمیزانعملیاتی

شدهاست.
از زمان��ی که اعتبار به آن تخصیص داده ش��د یک س��ال 
می گذرد یعنی در حقیقت یک س��ال اس��ت ک��ه امکان کار 
روی پروژه وجود داش��ته است. ما 5 سال زمان برای تحقیقات 
پیش بینی کرده ایم و گزارش کار هم برای دفتر رئیس جمهور 
و دفت��ر رهبر معظم انقلاب م��ی رود. آنچه می توانم بگویم این 
است که بر اساس زمانبندی کار در این حوزه خوب دارد پیش 

می رود. 
ممکناستبگوییدچهاقداماتیانجامشدهاست؟

نه نمی توانم!

روندانجامکاربهچهصورتاست؟
اینها چند بخش اس��ت؛ رآکتور، سوخت، شناور، تحقیقات 
و... دقیقا مثل ساختن یک ساختمان که اجزا و پیش فرض هایی 

دارد. 
درب�ارهزمانبندیهمتوضی�حمیدهید؟یعنیچقدرزمان
لازمداریدتادس�توررئیسجمهوردربارهپیش�رانهامحقق

شود؟
ببینید! هیچ کشوری در دنیا پیش��ران را زودتر از 20 سال 
به نتیجه نرس��انده اس��ت؛ هندی ها که از آخرین کش��ورهای 
انجام دهنده هس��تند حدودا 22 سال برای این کار زمان صرف 

کردند اما پیش بینی ما 15 سال است. 
پیشرانهابهغنیسازی60درصدینیازدارند؛اینتعارضیبا

محدودیتهایبرجامندارد؟
نه! این 15 س��ال در چارچوب برجام جواب   می دهد یعنی 
برجام هم بماند، 15 س��ال دیگر می شود سال هجدهم و کلا 
همه این محدودیت ها تمام ش��ده و مشکلی برای غنی سازی 
60 درصدی نداریم؛ یعنی هم در قالب برجام مساله پیشران ها 
شدنی است و هم در شرایط بدون برجام. شما یک نیروگاه هم 
بخواهی بسازی در فاز هفتم و هشتم می روید سراغ سوخت و 

این یعنی مساله سوخت پیشران ها الان مطرح نیست. 
دربارهنطنزوفردوهمبرایمانتوضیحبدهید؛درشرایطنبودن
برجام،برگشتبهحالتاولدراین2مکانچقدرزمانمیبرد؟

در نطنز که زمان خاصی نمی برد؛ الان عمده ماشین هایش 
نصب است و چیزی هم جمع نشده است. در حقیقت چیزی که 
الان در نطنز نسبت به قبل کم داریم یک مورد 3 هزار ماشینی 
است که قبلا کار می کرد که می توانیم اینها را نصب کنیم. حدود 
9 هزار ماش��ین هم بود که نصب بود ولی کار نمی کرد که هم 
دلایل سیاسی داشت و هم دلایل فنی. در حوزه فنی خیلی از 
اینها مشکلاتی داشتند مانند بالانس، البته از منظر سیاسی هم 

تشخیص داده بودند که اینها را روشن نکنند.
دربارهفردووضعیتبهچهصورتاست؟

یک بال فردو که دست نخورده است و با همین بال کاری که 
بخواهیم انجام   می شود، مثل غنی سازی 20 درصدی اما درباره 
بال دیگر اگر بخواهیم به حالت اول بازگردد در نهایت 7-6 ماه 

زمان لازم داریم. 
دربارهشرایطفعلیوUCFاصفهانهمتوضیحاتیبدهید.از
اینمکانبهعنوانمرکزفرماندهیچرخهسوختیادمیشود؛

الانچهاتفاقیدرUCFدرحالرخدادناست؟
UCF یعنی تشکیلات کارخانه تبدیل اورانیوم. در این مکان 
اورانیوم تبدیل به UF6، UF4، سوخت و... می شود. یعنی آنجا 
یک کارخانه تبدیل اورانیوم است. این کارخانه 9-8 سال است 
UF6تولید نکرده که علت آن هم عدم نیاز بوده است. الان هم 
 UF6  ،به آژانس نامه زده ایم که می خواهیم دوباره در یوسی اف

تولید کنیم. 
درصورتنبودنبرجاموضعیتUCFچطورخواهدبود؟

می توان��د با تم��ام ظرفیت کار کند اما مس��اله نبودن مواد 
اس��ت که کار را با مش��کل مواجه می کند. ببینید! از 40 سال 
گذش��ته یک کیلوگرم اورانیوم وارد کشور نشده و این موضوع 
البته قبلا هم مطرح ش��ده اس��ت. ما 59 تن UF6 در فرانسه 
داریم که به قبل از انقلاب برمی گردد و در 
تمام این 40 سال نشده آن را وارد کنیم. 
خب! وقتی امکان وارد کردن آن نیست و 
تولید هم در کش��ور سخت است تکلیف 
مشخص اس��ت. با توجه به سختی های 
کار در عمق 300 متری، تولید س��وخت 
در ایران اقتصادی نیست و اگر استراتژیک 
نبود ما اصلا سراغش نمی رفتیم. ما الان 
همه ظرفیت های مان را نمی توانیم به کار 
بیندازیم؛ این ظرفیت ها با فرض این بوده 
که مواد در حال وارد شدن به کشور است و نطنز هم قرار است 
با تمام ظرفیت خود کار کند و یک نیروگاه را جواب دهد و هر 
س��ال 200 تن کیک زرد داشته باش��یم. قبلا ما کلا 400 تن 
داش��تیم الان 800 تن داریم؛ معلوم است که نمی توانیم اینها 
را در 4 س��ال یعنی سالی 200 تن مصرف کنیم و بعدا در کار 

بمانیم.
ازقولشمادریکرسانهتیترشدهبودمانیازیبهسوخت20

درصدنداریم؛منظورشمانیازکلیبودیانیازفعلی؟
موضوع این بوده که چون فعلا داریم نیاز نداریم؛ اگرنه بنده 
هیچ گاه نگفته ام ما کلا نیازی به سوخت 20 درصد نداریم. اگر 
قبل از تولید هم به ما سوخت را می دادند اصلا تولید آن عاقلانه 
و اقتصادی نبود، چون هزینه آن هم بیشتر می شود. همین الان 
هم به ما سوخت 20 درصد بدهند تولید نمی کنیم و موادمان 

را نگه می داریم.
دردولتپیش�ینهمهمینموضوعمطرحشدوباتوجهبه

اینکهسوخت20درصدندادند،خودمانتولیدکردیم.
بل��ه! س��وخت ندادند، ما ه��م تولید 
کردیم. هر موقع نیاز باش��د باز هم تولید 
می کنیم ول��ی اگر از بیرون بدهند نه، ما 

تولید نمی کنیم.
بهعنواننکت�هپایانیاگرموضوعیرا

لازممیدانیدمطرحکنید.
آقای صالحی نکته ای را مطرح کردند 
که چندان مورد توجه قرار نگرفت؛ اینکه 
اگر برجام نبود هم ما با همین دست فرمان 
جلو می رفتیم. آقای صالحی حرف سیاسی 
نمی زنند؛ شما فرض کنید ما با همان ریتم می رفتیم و به جای 
11 تن 22 تن داشتیم، خب! می خواستیم آن را چه کار کنیم؛ 
اگر هدف مان ترس طرف مقابل اس��ت  22 تن و 2 تن خیلی 
فرقی ندارد. نمی گویم اصلا فرق ندارد از نظر آنها میزان حدود 
یک و نیم تن مرز گریز هسته ای تلقی می شود. آنها سوال مطرح 
می کردند که این 11 تن را برای چه می خواهید؛ شما نمی توانید 
پاسخ ندهید، بلکه باید پاسخ متقن و مستند داشته باشید. پاسخ 
این است که این را برای غنی سازی صنعتی می خواهیم. اینکه 
رهبر انقلاب بر 190 هزار سو تاکید کردند پیام به طرف مقابل 
بود که ما در پی غنی سازی صنعتی هستیم. رهبری هم زمانی 
تعیین نکردند که مثلا تا فلان زمان 190 هزار سو محقق شود. 
اگر ایشان زمان تعیین کنند آن وقت ما از همه امکانات استفاده 
می کنیم و  24 ساعته باید آن فرمان را اجرا کنیم؛ فرمایشات 

ایشان متقن و مستند به اطلاعات فنی است.

گفتوگوی»وطنامروز«بابهروزکمالوندی،سخنگویسازمانانرژیاتمی
دربارهمدتزمانلازمبرایرسیدنوضعیتبرنامههستهایایرانبهقبلازتوافقبرجام
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